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Pohled do historie
Sokolnictví bylo známé jiÏ na pfielomu 2.

a 1. tisíciletí pfi. n. l. v Asii, do Evropy se pak
sokolnictví roz‰ífiilo díky styku s arabsk˘mi
zemûmi. Vût‰ího rozmachu nabylo ve 12.
a 13. století, byli jím tehdy uchváceni snad
v‰ichni panovníci.
Velmi mezi nimi vynikal císafi Fridrich II, jenÏ

sokolnictví (samozfiejmû koÀmo) plnû propadl,
dokonce pro vût‰í efekt pouÏíval na honech
kromû dravcÛ a psí smeãky i arabsk˘ch koní

s typickou v˘strojí a gepardy. Gepardi byli ze
sedla ovládáni vodítky a vypu‰tûni aÏ ke ko-
neãnému do‰tvání zvûfie. Znalost lovectví
vãetnû sokolnictví patfiila vÏdy k potvrzení
vzdûlanosti, byla v˘sadou panstva a prostému
lidu prakticky nepfiípustná.

Výběr koně
Konû sokolníkÛ se speciálnû ‰lechtili a cvi-

ãili, jejich v˘bûru byla vûnována obzvlá‰tní po-
zornost. Mezi základní pfiedpoklady
sokolnického konû patfiily klid i pfii vypjat˘ch si-
tuacích bûhem lovu, vynikající pracovní cha-
rakter a velmi dobrá pfiijeÏdûnost. Dbalo se
i na barvu, pfiednost mûli konû „plísÀové“ barvy
ãi konû skvrnití. V období renesance se hovo-
fiilo pfiímo o sokolnickém koni, vzniknuv‰ím
z plemen se ‰panûlskou krví.
Lov s drav˘mi ptáky probíhal ãasto ve sloÏi-

tém terénu amezi více jezdci, dravec byl ãasto
nucen prolétat kolem koní nebo pfiímo pod je-
jich bfiichy ãi krky. Jezdec-sokolník se musel
soustfiedit pfiedev‰ím na ovládání dravce, o to
dÛleÏitûj‰í byla samozfiejmû schopnost ovlá-
dat konû pouze sedem a holenûmi.

Jak je to u nás?
Souãasné sokolnictví u nás spadá pod âes-

komoravskou mysliveckou jednotu a má v˘-
znam hlavnû v oblasti bezpeãnosti letecké
dopravy, ochrany pfiírody a zachování kultur-
ního dûdictví. Této ãinnosti na koni se v‰ak vû-
nuje pouze nûkolik nad‰encÛ. Jedním z nich
je i Jaroslav Pelí‰ek (jehoÏ ãtenáfii Jezdectví
znají z mnoh˘ch ukázek sokolnictví v rámci
mûstsk˘ch slavností ãi v˘stav), kter̆ souhla-
sil, Ïe nám odpoví na nûkolik otázek.

Jak ses vlastně k sokolnictví dostal?
V roce 2002 jsem zaãal vystupovat v sokol-

nick˘ch ukázkách se skupinou sokolníkÛ
z Obory ve Îlebech. Se zvy‰ujícím se poãtem
vystoupení jsem byl nucen postupnû si pofiídit
dravce vlastní, poradcem v sokolnictví na koni
mi byl Jan Marek, jehoÏ povaÏuji za ‰piãku
v tomto oboru u nás. V souãasné dobû vla-
stním orla stepního, dvû káÀata Harrisova, al-
tajského raroha a loveckého sokola.

Kolik je v současnosti v ČR sokolníků
kteří využívají koně k práci s dravci?
Pokud vím, jsme tfii. Dva v âechách, jeden

na Moravû.

Jak dlouho trvá, než si dravec zvykne
na spolupráci s koněm?
VÏdy záleÏí na povaze konû. Nûkter̆ kÛÀ pfii-

jme dravce hned na poprvé, nûkter˘ nikdy.
âasto v‰ak b˘vá vût‰í problém na stranû
dravce. Obecnû bych v‰ak fiekl, Ïe minimálnû
mûsíc je nutn˘ k tomu, aby práce byla ze
v‰ech tfií, resp. ãtyfi (ãlovûk, kÛÀ, dravec a pfii
skuteãném lovu je‰tû pes) stran dokonalá.

Nabízí se tedy otázka, jak probíhá vý-
cvik sokolnického koně?
KÛÀmusí pochopit, Ïe dravec (v pfiírodû pre-

dátor) není nebezpeãn˘. Zaãínáme tím, Ïe kÛÀ
i dravec dostávají potravu ve vzájemné blíz-
kosti. Kontakt se zmen‰uje aÏ do fáze, kdy kÛÀ
má zabofienou hlavu ve Ïlabu s krmením a na

netradiční disciplíny

„Sokolnictví na koni je náročnou organizovanou kratochvílí,
ve které se spojuje jezdecké umění v takřka tanečně
-choreografickém pohybu jezdce a koně a dělá z lovce
a lovčího aktéry jakéhosi „baletu smrti“ jehož korunou
je obdivuhodný let dravců.“
(instrukce nejvyššímu lovčímu království Českého z anony-
movy příručky)

Sokolnictví
v sedle

Jaroslav Pelíšek je v Čechách jeden z mála, který se sokolnictví na koni věnuje.


